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FINITUDE OF PHYSICAL MEASURES FOR RANDOMMAPS

by Pablo G. BARRIENTOS, Fumihiko NAKAMURA,
Yushi NAKANO & Hisayoshi TOYOKAWA

Abstract. — For random compositions of independent and identically distributed
measurable maps on a Polish space, we study the existence and finitude of abso-
lutely continuous ergodic stationary probability measures (which are, in particular,
physical measures) whose basins of attraction cover the whole space almost every-
where. We characterize and hierarchize such random maps in terms of their associ-
ated Markov operators, as well as show the difference between classes in the hierar-
chy by plenty of examples, including additive noise, multiplicative noise, and iterated
function systems. We also provide sufficient practical conditions for a random map
to belong to these classes. For instance, we establish that any continuous randommap
on a compact Riemannian manifold with absolutely continuous transition probabil-
ity has finitelymany physical measures whose basins of attraction cover themanifold
Lebesgue almost everywhere.

Résumé. (Finitude des mesures physiques pour les applications aléatoires) —
Pour des compositions aléatoires de cartes mesurables indépendantes et identique-
ment distribuées sur un espace polonais, nous étudions l’existence et la finitude de
mesures de probabilité stationnaires ergodiques absolument continues (qui sont, en
particulier, des mesures physiques) dont les bassins d’attraction couvrent presque
partout tout l’espace. Nous caractérisons et hiérarchisons ces cartes aléatoires en fonc-
tion de leurs opérateurs deMarkov associés, etmontrons la différence entre les classes
dans la hiérarchie par de nombreux exemples, y compris le bruit additif, le bruit mul-
tiplicatif et les systèmes de fonctions itérées. Nous fournissons également des condi-
tions pratiques suffisantes pour qu’une carte aléatoire appartienne à ces classes. Par
exemple, nous établissons que toute application aléatoire continue sur une variété rie-
mannienne compacte avec probabilité de transition absolument continue admet un
nombre fini de mesures physiques dont les bassins d’attraction recouvrent la variété
presque partout au sens de Lebesgue.
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